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مهدي زراعي از شاعران آئيني :

توانايی در سرودن شعر عاشورايي مطالعه تاريخي می خواهد

يك ش�اعر آئيني با تأكيد بر اينكه براي س�رودن شعر 
عاشورايي تنها آگاهي صرف از تكنيك هاي شعري كافي 
نيست، گفت: ش�اعر بايد در منابع معتبر تاريخ اسلام و 
مقاتل مورد وثوق واقعه عاشورا مطالعه كافي داشته باشد. 
به گزارش »جوان«، مهدي زراعي درباره روند سرودن شعر 
آئيني توضيح داد: براي سرودن ش��عري با موضوعي مثلًا 
عاشقانه كافي است كه شما شاعر و با ظرايف و دقايق شاعري 
آشنا باشيد تا احساسات و عواطف خود را در يكي از قالب هاي 
شعري مثل غزل ابراز كنيد، اما در شعر آئيني و به طور ويژه 
شعر عاش��ورايي صرف آگاهي از تكنيك هاي شعري كافي 
نيست و شاعر بايد در منابع معتبر تاريخ اسلام و مقاتل مورد 

وثوق واقعه عاشورا مطالعه كافي داشته باشد. 
شاعر مجموعه »من مات من العش��ق« با اشاره به ضرورت 
رعايت بعضي از خط قرمزها براي سرودن شعر آئيني گفت: 
شاعر براي سرودن شعر آئيني بايد خط قرمزها را در هر دو بعد 
لفظ و معناي سروده هاي خود مدنظر داشته باشد. به عنوان 
مثال، همانطور كه بايد از غلو كردن در وقايع و اعمال و رفتار 
اهل بيت)ع( پرهيز كرد، بايد از به كار بردن عباراتي كه باعث 

تنزل جايگاه قدسي آن حضرات مي شود نيز بپرهيزيم. 
زراعي در گفت وگو با ايرن��ا در ارزيابي آثار و كتاب هايي كه 
در حوزه شعر عاشورايي منتش��ر شده است، گفت: مطالعه 
جامعي در اين زمينه نداش��ته ام و نمي توان��م به طور قطع 
به يقين اظهارنظر كنم، ام��ا در حد تورقي كه انجام داده ام، 
مشكل اصلي آثار عاش��ورايي فقدان عنصر »خلاقيت« در 
آثار و شبيه بودن فضاي ذهني ش��اعران به يكديگر است، 
به طوري كه اگر اثري را از يك كتاب حذف و در كتاب ديگري 
قرار دهيم، اتف��اق خاصي نمي افتد و اي��ن جابه جايي قابل 

تشخيص نيست. اين نشان دهنده محروم بودن اغلب شعرا از 
يك  منظومه »ذهني-زباني« منسجم و مستقل است. 

اين شاعر آئيني با اشاره به سطحي و شعاري بودن تعداد قابل 
توجهي از آثار توضيح داد: اين اشعار به منظور جلب مخاطب 
حداكثري در هيئات است كه باعث مي شود شاعر و به تبع 
آن شعر دچار افت و نزول شوند، به جاي آنكه دست مخاطب 

را بگيرند و به سطوح بالاتري ارتقا دهند. 
او با تأكيد بر اينكه در بين شاعران جوان هم افراد علاقه مند و 
با استعداد وجود دارند، افزود: اين افراد مي توانند ادامه دهنده 
اين راه باشند، اما اين راه، مسيري نيست كه بشود يك شبه 
ره صد ساله را پيمود، بلكه راهي است كه نياز به مطالعه آثار 
بزرگان شعر و ادب در همه زمينه، مطالعه آثار تاريخي، ديني 
و مذهبي، نقد و بررسي آثار كلاسيك و معاصر دارد. ارتباط 
با اساتيد معتبر و شركت در دوره هاي آموزشي هم مي تواند 

در كنار مطالعات شخصي كمك كننده باشد. 
به گفته شاعر مجموعه »كابوس ش��اخه هاي شكسته« در 
ارتباط با اس��اتيد حوزه شعر به ش��دت بايد از مجيزگويي و 
چاپلوسي پرهيز كرد، چراكه رفتارهاي اين چنيني در تضاد 
كامل با سيره اهل بيت)ع( است كه ما به عنوان شاعر آئيني 
سنگ آن بزرگواران را به س��ينه مي زنيم. زراعي با اشاره به 
بودجه  كلان برخي ارگان ها و نهادها در زمينه هاي هنري و 
ادبي توضيح داد: يكي از وظايف اصلي اين ارگان ها نظارت 
دغدغه مند بر ترانه هايي است كه در هيئات و دسته ها خوانده 
مي ش��ود. اين ترانه ها در س��يطره دايره محدود چند نفري 
قرار دارند كه همه تريبون ها و رسانه هاي مكتوب، مجازي، 
ديداري و ش��نيداري را در اختيار دارند، هميشه و همه جا 

هستند و چهره نمايي مي كنند. 
اين شاعر ادامه داد: در يك برنامه نفر شماره يك ميزبان است 
و نفر شماره دو ميهمان برنامه و در يك شبكه ديگر همين دو 
نفر مجدداً حضور دارند، فقط جاي ميزبان و ميهمان عوض 
شده است. در جشنواره كلان ملي چند نفر ثابت به ترتيب 
دبير و داور هستند و بودجه ها را سر سفره اي كه پهن است 
به نوبت تقس��يم مي كنند، تو خود حديث مفصل بخوان از 

اين مجمل ... 
او با تأكيد بر اينكه ش��اعراهل بيت)ع( نه فقط درمتن شعر 
كه در متن زندگ و سلوك شخصي و اجتماعي خود هم بايد 
اهل بيتي باشد، ادامه داد: اگر مواردي همچون تزكيه نفس و 
مسائلي از اين قبيل براي ديگران مستحب باشد، براي شاعر 

آئيني از نان شب هم واجب تر است.

نگراني هاي مايكل داگلاس از وضعيت سياسي امريكا در دولت ترامپ
آرمان امريكايي ديگر وجود ندارد

در پنجاهمين س�ال س�اخته ش�دن »پرواز بر فراز 
آشيانه فاخته«، مايكل داگلاس گفت قصد بازگشت 
به بازيگري را ندارد و باور دارد ايده آليسم امريكايي 
ديگر وجود ندارد و كشورش در استبداد به سر مي برد. 
به گزارش مهر به نقل از ورايتي، مايكل داگلاس امسال 
ميهمان جشنواره كارلووي واري شد تا در جايگاه كمتر 
ش��ناخته ش��ده اش به عنوان تهيه كننده به ياد آورده 
و براي خلق يكي از مهم ترين فيلم ه��اي تاريخ، يعني 

»پرواز بر فراز آشيانه فاخته« تجليل شود. 
مايكل داگلاس كه همزمان با نمايش نسخه ترميم  شده 
فيلم كلاسيك »پرواز بر فراز آشيانه فاخته« اثر ميلوش 
فورمن در جشنواره فيلم كارلووي واري حضور يافت، 
در اين جشنواره درباره نگراني هايش از دموكراسي در 

امريكاي دولت ترامپ صحبت كرد.
اين چهره برنده جايزه اس��كار در كنفرانس مطبوعاتي 
در پاسخ به سؤالي درباره وضعيت سياست در كشورش 
گفت كه اين كشور در حال حاضر »در حال لاس زدن 
با اس��تبداد« اس��ت. وي افزود: من به طور كلي به اين 
موضوع ب��ه عنوان ي��ك واقعيت نگاه مي كن��م، اينكه 
دموكراسي چقدر ارزشمند و چقدر آسيب پذير است و 
هميشه بايد از آن محافظت شود. اميدوارم آنچه اكنون 
با آن دس��ت و پنجه نرم مي كنيم، مشابه تمام تلاشي 
باش��د كه مردم جمهوري چك  براي به دس��ت آوردن 

آزادي و استقلال خود انجام دادند. 

داگلاس ب��ا تأكيد بر اينكه سياس��ت اكن��ون يك كار 
سودآور شده است، گفت: پول وارد دموكراسي شده و 
مردم براي كس��ب درآمد وارد سياست مي شوند. ما در 
امريكا تلاشمان حفظ يك آرمان و آرمان گرايي بود كه 

امروز ديگر وجود ندارد. 
اين بازيگر گفت كه ترجيح مي دهد خيلي وارد جزئيات 
نشود، زيرا اخبار گوياي همه چيز است. او اظهار كرد از 
اين امر نگران و عصبي است و يادآوري كرد: فكر مي كنم 
همه ما مسئوليم كه مراقب خودمان هم باشيم. نمايش 
نسخه ترميم ش��ده »پرواز بر فراز آش��يانه فاخته« كه 

برنده چندين جايزه اسكار شد، نيم قرن پس از نمايش 
اوليه آن در كارل��ووي واري اداي احترامي بود به رابطه 
اين فيلم كلاسيك با شهر و كشور زادگاه ميلوش فورمن، 

سازنده آن كه از حاميان وفادار جشنواره بود. 
به گزارش هالي��وود ريپورتر، او از جش��نواره قدرداني 
كرد و همچنين تش��كر ويژه اي از پدر خود، اس��طوره 
هاليوود كرك داگلاس كرد و گف��ت: من بايد از پدرم، 
كرك براي گرفتن حق نشر كتاب تشكر كنم. او سال ها 
سعي كرد آن را به فيلم تبديل كند، اما نتوانست و قرار 
بود آن را بفروشد و آن موقع بود كه من وارد عمل شدم 

و گفتم: »بابا، لطفاً، لطفاً اي��ن را نفروش.« من هرگز به 
تهيه كنندگي فكر نكرده بودم، ام��ا اين پروژه را خيلي 
دوس��ت داش��تم. بنابراين از پدرم به خاطر اينكه اين 

فرصت را به من داد و آن را نفروخت، تشكر مي كنم. 
در اين مراسم كريستوف موچا، مدير اجرايي جشنواره 
بين المللي كارل��ووي واري هم با اه��داي يك تنديس 
گوي كريس��تال جش��نواره، كرك داگلاس را غافلگير 
كرد. اين فرم گوي بلورين از س��ي و پنجمين س��الگرد 
جشنواره در س��ال ۲۰۰۰ استفاده ش��ده، در حالي كه 
داگلاس نس��خه طراحي قديمي تر را پيش��تر دريافت 
كرده بود. داگلاس كه همراه برادرزاده زانتز، تهيه كننده 
پل زانتز و اعضاي خانواده فورمن در جش��نواره حضور 
يافته بود با يادآوري خاطراتش گفت: وقتي ما اولين بار 
به اينجا آمديم، جشنواره تازه كارش را شروع كرده بود. 
يك جشنواره تازه متولد ش��ده بود و ميلوش احساس 
مي كرد حضور در جش��نواره براي كشورش مهم است. 
وي افزود: تجليل از فيلمي از ۵۰ سال پيش غيرمعمول 
است؛ بازگشت به صحنه جرم، جايي كه ميلوش بزرگ 
ش��ده با تمام دس��تاوردهايش، لذت بخش اس��ت. وي 
همچنين به فهرست رقباي افسانه اي اين فيلم در اسكار 
۱۹۷۶ نگاهي انداخت كه ش��امل »بعدازظهر سگي«، 
»آرواره ها«، »بري ليندون« و »نشويل« مي شد و گفت: 
از شما مي پرسم؛ در ۲۰ سال گذشته، آيا تا به حال فيلمي 

با اين كيفيت در امريكا ساخته شده است؟
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مدي�ر كل هنره�اي تجس�مي وزارت فرهن�گ و ارش�اد 
اس�لامي از خلق بيش از ۷۰ اثر هنري توس�ط 6۵ هنرمند 
در ويژه برنام�ه عاش�ورايي »خيم�ه هن�ر« خب�ر داد. 
به گزارش »ج��وان«، آيدين مهدي زاده، مدي��ر كل هنرهاي 
تجسمي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي درباره پروژه هنرهاي 
تجس��مي در »خيمه هنر« به مهر گفت: بخش��ي از ارائه هاي 
هن��ري در ويژه برنام��ه »خيمه هن��ر« به هنرهاي تجس��مي 
اختصاص دارد؛ آث��اري كه به  نوعي با واقعه عاش��ورا و مفاهيم 
مرتبط با كربلا پيوند دارند. دوستان هنرمند با نگاهي همدلانه، 
در اين روزها آثاري را در اين فضا خلق كرده اند. تا شامگاه هشتم 
محرم، طبق آماري كه همكارانم جم��ع آوري كرده اند، حدود 
۶۵ هنرمند در پهنه رودكي حاضر شدند و مشغول به خلق اثر 
شدند. بعضي از اين هنرمندان تنها چند ساعت در برنامه حضور 

داشتند و برخي ديگر چند روز در محل مشغول كار بودند. 
وي با اش��اره به تنوع رش��ته هاي هنري حاض��ر در اين برنامه  
بيان كرد: در اين مدت هنرمندان مختلفي از جمله نگارگران، 
نقاش��ان، خوشنويس��ان، گرافيست ها، تصويرس��ازان و حتي 
هنرمندان حوزه پتينه كاري و هنرهاي نزديك به صنايع دستي 
در »خيمه هنر« حضور پيدا كردند و به صورت زنده و در تعامل 

با مخاطب، آثارشان را خلق كردند. 
مهدي زاده اين اتفاق را كاملًا خودجوش برشمرد و عنوان كرد: با 
يك فراخوان عمومي ميان هنرمندان و گروه هاي هنري تهران، 
از آنها دعوت شد تا به  صورت داوطلبانه و نذري در اين رويداد 

شركت كنند. 
وي با تأكيد بر ادامه دار بودن اين روند گفت: تا اين لحظه حدود 

۷۰ تا 8۰ اثر در اين فضا خلق شده و اميدواريم بتوانيم به زودي، 
منتخبي از اين آثار را در قالب نمايشگاهي ارائه دهيم. برخي از 
دوستان پيشنهاد دادند اين نمايشگاه در ايام اربعين برگزار شود، 
اما ممكن اس��ت زودتر هم اين اتفاق بيفتد. تمام آثار عكاسي 

خواهند شد و قرار است در قالب يك كاتالوگ منتشر شوند. 
مدير كل هنرهاي تجس��مي يكي از جنبه هاي تأثيرگذار اين 
رويداد را حضور هنرمندان از استان هاي مختلف كشور دانست 
و بيان كرد: براي من ش��خصاً بخش بسيار ارزش��مند ماجرا، 
حضور خودجوش هنرمنداني از استان هايي همچون گيلان، 
همدان و سمنان بود. اين هنرمندان صرفاً با شنيدن خبر برنامه، 
بدون دعوت رسمي، به تهران آمدند، هزينه هاي اقامت شان را 
خودش��ان تقبل كردند و با كيفيت قابل توجهي در اين فضا اثر 

خلق كردند.

     سینما    تجسمي

هنرمندان تجسمي، خودجوش به »خيمه هنر« آمدند

    دیده بان

آلبوم »مقتل خواني« رونمايي شد
آلب�وم »مقتل خوان�ي« اث�ر آوازي مش�ترك حس�ين 
عليش�اپور و بامداد فلاحتي در »خيمه هنر« رونمايي شد. 
آلبوم »مقتل خواني« اثر آوازي مش��ترك حس��ين عليشاپور و بامداد 
فلاحتي كه از سوي انجمن موسيقي ايران منتشر شده، در »خيمه هنر« 
رونمايي  شد. محمدعلي مرآتي، مدير عامل انجمن موسيقي ايران در 
مورد اين آلبوم توضيح داد: اين آلبوم در حقيقت ماحصل ويژه برنامه 
عاش��ورايي »خيمه هنر« اس��ت كه به هم��ت همكاران��م در انجمن 
موسيقي ايران منتشر مي ش��ود. آغاز به كار توليد اين پروژه نيز از يك 
سال قبل بوده كه به تازگي و همزمان با آغاز ماه محرم امسال به اتمام 
رسيده است. وي گفت: حسين عليشاپور و بامداد فلاحتي دو آوازخوان 
باسابقه موس��يقي اصيل ايراني با بهره مندي از اشعار فخيم مرتبط با 
واقعه عاشورا به صورت تك خواني و همخواني اين اثر را خلق كرده اند. 
در اين آلبوم قطعات »باز اين چه ش��ورش است«، »يك قطره باران«، 
»تكيه بر ني«، »دريا«، »مجنون«، »ني نامه« و »جام شفق« با اشعاري 
از محتشم كاشاني، علي معلم، قيصر امين پور، رؤيا باقري، شاكر يزدي، 

شهاب الدين موسوي و حميدرضا برقعي خوانده شده است. 
.............................................................................................................

 پائولو سورنتينو 
جشنواره ونيز ۲۰۲۵ را افتتاح مي كند

»لا گراتس�يا« فيلم جديد پائولو س�ورنتينو با ب�ازي توني 
س�رويلو، جش�نواره فيلم وني�ز ۲۰۲۵ را افتت�اح مي كند. 
فيلم »لا گراتسيا« ساخته پائولو سورنتينو، يك داستان عاشقانه 
است كه در آن اين كارگردان برنده اسكار دوباره با توني سرويلو، 
بازيگر »زيبايي بزرگ« همكاري كرده، به عنوان افتتاحيه جشنواره 
فيلم ونيز امسال انتخاب شد. »لا گراتس��يا« كه مي توان آن را در 
انگليسي به عنوان »گريس« يا »رحمت« ترجمه كرد، در بخش 
رقابتي جشنواره هم حضور خواهد داشت. توني سرويلو در اين فيلم 
در برابر آنا فرزتي بازيگر ايتاليايي، كه به تازگي بازيگر فيلم موفق 

»الماس ها« ساخته فرزان اوزپتك بود، نقش آفريني مي كند.  
.............................................................................................................

جيسون بيتمن: هواداران ترامپ 
نمي خواهند حقيقت را ببينند!

هنرپيشه امريكايي معتقد است كه هواداران ترامپ خود را از 
حقيقت جدا نگه مي دارند و بيشترين آسيب را خواهند ديد. 
جيسون بيتمن، هنرپيشه اهل امريكا و بازيگر سريال »اوزارك« در 
مصاحبه با نيكول والاس در شبكه تلويزيوني  ام اس ان بي سي ادعا 
مي كند كه جمهوري خواهان امريكا و ه��واداران »دونالد ترامپ« 
خودشان را از حقيقت جدا نگه مي دارند. بيتمن به بينندگان شبكه 
فاكس نيوز مي تازد و مي گويد هيچ كس سعي نمي كند حقيقت را از 
حاميان ترامپ پنهان كند؛ همه جا مشهود است. بايد خيلي تلاش 
كنيد كه خود را از حقايق و عقل سليم جدا نگه داريد. همه جا وجود 
دارد، به جز فاكس، يا بريت بارت، ي��ا هرجا كه تبليغاتش را پخش 
مي كنند. بيتمن در ادامه با اعتراف بر اينكه نمي تواند سخنراني ها و 
مصاحبه هاي ترامپ را تماشا نكند، گفت: واقعاً شگفت زده هستم. 
نمي توانم تماشا نكنم. كار هايي كه مي كند و حرف هايي كه مي زند، 
به علاوه اينكه 8۰ ميليون نفر حاضرند همين فردا دوباره به او رأي 
دهند، يك پديده اجتماعي است، يك پديده سياسي كه نمي توانم 
دركش كنم. بيتمن در پايان خاطر نشان كرد: به نظر من عده زيادي 
از افرادي كه ب��ه او رأي داده اند، كمترين آمادگ��ي را براي تحمل 

برنامه هاي ترامپ دارند و اين بسيار غم انگيز است، مي دانيد؟ 
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   روزبه فكور
هنر تعزي�ه قدمت�ي چندصد س�اله در ايران 
دارد. نگاهي به اس�ناد تاريخي نشان مي دهد 
تعزيه از زمان حكومت صفويه در ايران شكل 
گرفته و پس از گذشت ساليان دراز همچنان 
حفظ شده است. اين هنر ظرفيت  هاي زيادي 
در معرف�ي به مردم كش�ورهاي ديگ�ر دارد، 
ولي غفل�ت از آن باعث ش�ده هن�ر تعزيه در 
داخل كش�ور نيز ب�ا انح�راف روبه رو ش�ود. 
تعزيه در س��ال ۲۰۰۹ ميلادي ب��ه عنوان نوعي 
نمايش آييني مذهبي در سازمان جهاني يونسكو 
به ثبت رسيد. در پرونده ثبت شده توسط ايران 
آمده كه اين هنر، تركيبي از موس��يقي، ش��عر، 
روايت، حركت و نمادپردازي است و اجراهايش 
غالباً در فضاهاي عمومي يا تكيه ها انجام مي شود 

و با مشاركت مردمي را به دنبال دارد. 
در زمان ثبت جهاني، نگراني هايي از آسيب ديدن 
اصالت تعزيه مطرح ش��د، چون يكي از ش��روط 
يونسكو اين است كه آيين ثبت  شده بايد »زنده، 
پويا و در حال انتقال نسلي« باشد، اما در سال هاي 
اخير انتقال بين نس��لي تعزيه مغف��ول مانده و 
مثل گذش��ته، تعزيه روي قواعد و اصول خودش 
حركت نمي كن��د. نبود آم��وزش علمي و فقدان 
سياست گذاري فرهنگي و نوآوري هاي بي پشتوانه 
كه اين روزها به نام روزآمدسازي صورت مي گيرند 
باعث تضعيف هنر تعزيه و كمرنگ شدن جايگاه 

آن شده است. 
در تعزيه هم��ه چيز روي اص��ول و قواعد خاص 
خودش حركت مي كن��د و اجراكنندگان تعزيه 
حتماً بايد به آن اشراف داشته باشند. همه چيز در 
تعزيه حساب شده است، مثلًا اگر بازيگر نيم دور 
زد، يعني از خيمه اي به خيمه ديگر مي رود يا اگر 
يك دور زد يعني از يك منطقه به منطقه ديگري 
جابه جا شده است. اگر دور زدن در جهت عقربه 
س��اعت باش��د، يعني به آينده رجوع دارد و اگر 
بر عكس باش��د، يعني به گذشته اشاره مي شود. 
امروزه اينها بعضاً در تعزيه اشتباه اجرا مي شود، 
حال آنكه در قديم حس��اب و كتاب داش��ت، به 

همين خاطر نبايد از اصل تعزيه جدا شد. 
  جذابيت هاي تعزيه براي خارجي ها

در طول سال هاي زيادي كه از عمر هنر تعزيه در 
ايران مي گذرد، اين هنر هميشه براي خارجي ها 
ج��ذاب و ش��گفت انگيز ب��وده اس��ت. از ديرباز 
چشم هاي كنجكاو توريست ها و مخاطبان غربي 
به تعزيه به عنوان هنري بومي و چشم نواز معطوف 

شده اس��ت. بسياري از شرق شناس��ان و كساني 
كه به عنوان توريس��ت در دوران هاي مثل زمان 
زمان ناصرالدين شاه و دوره هاي قبل تر وارد ايران 
ش��ده اند، اينها را در كتب تاريخي خود به عنوان 
تاريخ نگاري و گزارش نگاري آورده اند. سياحاني 
كه به ايران مي آمدند و در شهرهاي مختلف ايران 
مي گشتند و خاطرات خود را از گونه هاي مختلف 
اجرايي، به ويژه »تعزيه« ب��ه عنوان يك نمايش 

قدرتمند بيان مي كردند. 
بنا به گفته رس��ول نجفيان پژوهش��گر هنرهاي 
آئيني، دليل استقبال نخبگان و مردم اروپايي از 
تعزيه اين است كه آنها در اين هنر كاملًا اتفاقي 
بكر و تازه را مش��اهده مي كنند. در بازديدي كه 
»پرفسور برناگوتسي« از ايران داشت به ما گفتند 
آنها چندان جذب هنرهايي كه در ايران به تقليد از 
غرب شكل مي گيرد، نيستند چون اصل آن هنرها 
در غرب وجود دارد. آنها هنرهايي را دوست دارند 
كه ماهيتي كاملًا ايراني دارد؛ اتفاقي كه نمود آن 
را به خوبي در تعزيه ش��اهد هستيم. براي مثال، 
مينياتور يا نقاشي قهوه خانه اي را مثال مي زدند. 

كاظم نظري از پژوهش��گران و مدرس��ان تئاتر 
در دانش��گاه نيز درباره جذابيت هاي هنر تعزيه 
براي خارجي ها به ويژه غربي ها چنين مي گويد: 
»چلكوفسكي، پيتر بروك و بسياري از محققان 
و پژوهش��گران تئاتر در دنيا از تعزي��ه به خاطر 
ويژگي هاي اجرايي آن ب��ه عنوان يك هنر كامل 
و اعجاب انگيز ياد كرده اند، حت��ي مي بينيم كه 
در ساختار و درام تعزيه نظريات برتولت برشت، 
نمايش��نامه نويس آلماني در حوزه فاصله گذاري 
وجود دارد، در حالي كه اين نويسنده و كارگردان 
تئاتر آلماني تعزيه ايران را نديده است. پيتر بروك 
كه يكي از مش��هورترين كارگردان هاي سينما و 
تئاتر است، وقتي در جش��نواره آوينيون با تعزيه 
روبه رو مي ش��ود، آن را يكي از اعجاب انگيزترين 
نمايش ها در جهان مي نامد. تعزيه، هنري است 

كه در سازمان يونس��كو به نام ايران ثبت شده و 
اگر ما به اين موضوع نپردازيم بسياري از كشورها 

هستند كه اين هنر را از دست ما درآورند.«
   نقش مهم موسيقي در تعزيه

همچنين در تعزيه موس��يقي نقش مهمي دارد 
كه اين روزها كمتر به آن توجه مي شود. استادان 
بزرگي مث��ل ابوالحس��ن صبا قائلند ك��ه تعزيه 
حافظ و ميراث دار گوشه هاي ايراني است. تاريخ 
موس��يقي ايران گواه آن اس��ت كه ريشه برخي 
رديف ها و گوشه ها برخاسته از هنر تعزيه هستند، 
با اين توضيح كه اساتيد قديمي تعزيه گوشه اي 
را خلق كردند كه به تدريج وارد موسيقي ايراني 

شده است. 
 منصور قرباني از پژوهش��گران موسيقي آئيني و 
مذهبي درباره اهميت موسيقي در تعزيه مي گويد: 
»هر كدام از آوازها نوعي از عاطفه و احساس را به 
مخاطب انتقال مي دهن��د، بنابراين انتخاب آواز 
در روضه و تعزيه و نظير اينها نكته بسيار مهمي 
است. مثلًا آواز ش��ور و متعلقات آن با موضوعات 
و مفاهيمي همچ��ون حزن و اندوه و پش��يماني 
و احساس��اتي از اين دس��ت همخواني دارد، اگر 
خواننده به اش��تباه براي انتقال اي��ن مفاهيم و 
معاني به آواز همايون روي آورد، طبعاً نمی تواند 
احساسات مخاطب را تحت تأثير قرار دهد و فضاي 
مورد نظر را ايجاد كند. تعزيه روضه خواني، مداحي 
يا ترانه خواني يا اذان گويي نيست، بلكه همه هنرها 
را از تصنيف گرفته تا آواز، ريتم، ادبيات روايي و 

ديگر هنرها را در خود دارد. 
با وجود چنين ظرفيت بزرگ و مهمي در معرفي 
تعزيه و هنرهاي ايراني، اين هنر در اين س��ال ها 
نتوانسته رس��الت مهم و بزرگ خودش را انجام 
دهد. مرحوم اس��تاد هاش��م فياض قائل بود كه 
نوآوري در هنر تعزيه موضوعيت دارد و امكانپذير 
است، به شرط آنكه از اصل موضوع دور نشويم. به 
گفته استادان و پژوهش��گران اين حوزه، تمامي 
آس��يب هايي كه امروز در هنر تعزيه ش��اهديم 
ناشي از بي دانشي ها و بي تدبيري هايي است كه به 
اسم نوآوري اتفاق افتاده است.  بنا به نظر منصور 
قرباني اينكه در تعزيه با ترومپت يا ساز ديگري يك 
ملودي غربي نواخته ش��ود، نوآوري نيست، بلكه 
خطا و آسيب است. امروز از آنجا كه منابع علمي و 
تخصصي در حوزه تعزيه وجود ندارد، متأسفانه از 

اصل دور شده ايم و اين يك فاجعه است. 
 عليرض��ا حيدرپور ف��رد از تعزيه خوانان قديمي 
كش��ور مي گويد: متأس��فانه تعزيه كشور در حد 
س��وگواره تقليل يافته و كار به جايي رسيده كه 
در گورس��تان ها تعزيه خواني مي شود. اينكه در 
فضاي مجازي ويدئوهايي از قرار گرفتن شمر روي 
موتورسيكلت دست به دست مي شود يا عروسك 
شير تعزيه مورد تمسخر قرار مي گيرد، ربطي به 
اصل تعزيه ندارد و ممكن است برخي براي انحراف 

افكار عمومي دست به چنين كارهايي بزنند. 
تعزيه، تنها يك نمايش نيست؛ آيينه اي است كه 
تاريخ، ايمان، زبان، موس��يقي و فرهنگ ما را در 
خود بازتاب مي دهد. جهانيان آن را با تحس��ين 
نگريس��ته اند، ولي ما صاحبان اصل��ي آن، گاه با 
غفلت يا ساده س��ازي، اين ميراث س��ترگ را در 
معرض فراموشي و فرسايش قرار داده ايم. آينده 
تعزيه نه در گذشته كه در هوشياري امروز ما رقم 
مي خورد. تعزيه امروز بي��ش از هر زمان ديگري 

نيازمند آشتي با اصالت خويش است.

س��ياحاني كه به ايران مي آمدند 
و در ش��هرهاي مختل��ف اي��ران 
مي گش��تند، خاط��رات خ��ود را 
از گونه ه��اي مختل��ف اجرايي، 
به ويژه »تعزي��ه« به عن��وان يك 
نمايش قدرتمن��د بيان مي كردند

نگاهي به ظرفيت ها، آسيب ها و موانع پيش روي هنر تعزيه در سال هاي اخير

تماشاخانه اي به وسعت تاريخ و تراژدي
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